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Uvod
Cilj osnivanja Znanstvenog vije}a za naftu 
(ZVN) u sklopu najvi{e hrvatske znanstvene 
ustanove bio je povezati znanost i gospo-
darstvo na podru~ju naftno-petrokemijske 
djelatnosti. Stoga je osnovano pet sekcija: 
za geologiju, geofiziku i geokemiju, sekcija 
za naftno rudarstvo, za petrokemiju, prera-
du nafte te za ekonomiku naftne privrede. 

Osniva~ka skup{tina
U 40 godina rada ovo je vije}e postalo 
najve}e i najbrojnije tijelo Akademije, s 
vi{e od 400 ~lanova iz redova znanstveno-
stru~nih institucija i gospodarskih subjekata. 
U radu osniva~ke skup{tine sudjelovao je 
velik broj istaknutih predstavnika znanstve-
nih i obrazovnih institucija te gospodar-
skih subjekata. Potrebno je navesti njihova 
imena. To su: Nevenka Adler, Vilim Borani}, 
Stanko Bor~i}, Mladen Bravar, Marijan Cu-
culi}, Nikola ^i`mi}, Radovan Filjak, Dragu-
tin Fle{, Zlatko Hill, Zvonimir Janovi}, Ivo 
Jerman, Vera Johanides, Stanislav Jurja{evi}, 
Ivan Jurkovi}, Miroslav Kar{ulin, Ferdinand 
Kirigin, Stjepan Koren, Velimir Kranjec, Ivan 
Lugar, Aleksandra Mo{i}, Grga Novak, Bo-
ris Prohaska, Radmilo Proti}, Fedor Re{~ec, 
Ivo Steiner, Vinko [kari}, Aleksandar [olc, 
Stjepan @ini} i dr.

Na osniva~koj skup{tini odr`ano je pet iz-
laganja:

^etrdeseta obljetnica Znanstvenog 
vije}a za naftu HAZU

Hrvatska akademija znanosti i umjetnosti

-  R. Filjak i dr.: Razvoj i aktualni zadaci u pri-
mjeni geologije, geofizike i geokemije pri 
istra`ivanju nafte i plina u Jugoslaviji

-  I. Steiner i dr.: Suvremena pitanja naftnog 
rudarstva

-  F. Kirigin i dr.: Usmjeravanje istra`ivanja u 
preradi nafte

-  D. Fle{: Razvojne tendencije u svjetskoj 
petrokemijskoj industriji

-  R. Proti}: Prilog diskusiji o dugoro~nom 
razvoju naftne privrede u Jugoslaviji.

Rad Sekcije za petrokemiju 
u proteklih 40 godina
U daljnjem prikazu rada ZNV-a bit }e nave-
dene samo neke aktivnosti Sekcije za petro-
kemiju, s obzirom na to da je ukupan rad 
svih sekcija i vije}a toliko sveobuhvatan da 
prelazi mogu}nosti ovoga napisa.

Aktivnost Sekcije za petrokemiju od samog 
je po~etka bila usmjerena novosagra|enim 
petrokemijskim kompleksom u Zagrebu 
– Organsko kemijskom industrijom (OKI), 
i oko polovine ~lanstva sekcije bili su nje-
zini zaposlenici. Struktura zaposlenika 
OKI-ja kretala se od tehnologa, pogonskih 
in`enjera, stru~nih radnika u laboratoriji-
ma i tehni~kom servisu pa do istra`iva~a s 
podru~ja polimerne kemije u sagra|enom 
Institutu za makromolekularnu kemiju. Na 
taj su na~in stvoreni uvjeti za industrijska, 
primjenska i ostala istra`ivanja na podru~ju 

polimera koja su se poslije pro{irila i na 
znanstvenoistra`iva~ke institucije i struko-
vne organizacije, od kojih je poslije 1970. 
najpoznatije bilo Dru{tvo plasti~ara i guma-
raca. Tako se polako stvarao stru~ni kreativni 
potencijal, ~ime je omogu}en br`i transfer 
znanja iz razvijenih zemalja te razvoj na tom 
podru~ju.

Zadaci Sekcije bili su ne samo analiza 
postoje}eg stanja na podru~ju petrokemije 
nego i definiranje istra`iva~kih programa za 
razvoj tehnologija i proizvoda te racionalno 
iskori{tavanje sirovinskih izvora za proizvo-
dnju petrokemikalija i plastike.

Osim publiciranja velikog broja radova s tog 
podru~ja organizirana su i mnogobrojna 
predavanja, znanstvene i stru~ne rasprave, 
ljetne {kole o polimerima i sl.

Navest }e se samo vrlo mali dio aktivnosti 
Sekcije za petrokemiju. Godine 1970. Alek-
sandra Kostial-[tambuk odr`ala je preda-
vanje Povijest razvitka OKI-ja. Aleksandra 
Kostial-[tambuk nakon zaposlenja u Chro-
mosu, od 1955. aktivno je radila na realiza-
ciji projekta OKI sve do odlaska u mirovinu 
potkraj 70-ih godina pro{log stolje}a. Bila 
je ~lanica organizacijskih odbora I. i II. ljet-
ne {kole o polimerima 1975. i 1978. Iste 
godine, 1970., i D. Klanj{~ek, prvi tehni~ki 
direktor OKI-ja, odr`ao je predavanje Prikaz 
postrojenja za proizvodnju polietilena. Po-
slije, u sklopu INA-In`enjeringa, radio je 
na projektima pove}anja kapaciteta ve} 
izgra|enih postrojenja, posebno etilenskog 
postrojenja u OKI-ju.

Ivan Pernat, direktor Jugovinila, predstavio je 
1971. program petrokemijskoga konzorcija, 
a direktor Petrokemije Ivo Lugar govorio je o 
Tvornici du{i~nih gnojiva u Kutini.

Sekcija je koordinirala i rad na makroprojek-
tu Kemija i tehnologija makromolekula, fi-
nanciran iz Fonda za nau~ni rad Hrvatske, 
kao i projekt Sinteza i karakterizacija makro-
molekula, gdje su posebno bili aktivni zapo-
slenici OKI-jeva instituta s akademikom D. 
Fle{om na ~elu.

Ovdje treba posebno spomenuti rad In-
stituta za makromolekularnu kemiju na 
usvajanju nove proizvodnje i proizvoda od 
stiren/akrilonitrilne plastike (SAN) i akrilo-
nitril/butadien/stirenske plastike (ABS), u 
suradnji sa stru~njacima iz proizvodnje. Tako 
su ostvareni i neki patenti s toga i drugih 
podru~ja, npr. samogasivi polistiren, gdje je 
koautor bio Petar Tomi~i}, direktor OOUR-a 
TPMK i poslije INA-OKI-ja u razdoblju od 
1979. do 1983.
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Godine 1978. DPG je organizirao 2. sa-
vjetovanje o degradaciji i stabilizaciji poli-
mera. Organizator i voditelj toga vjerojat-
no najuspje{nijeg savjetovanja u povijesti 
Dru{tva bio je Franjo Flaj{man, tada zapo-
slenik Instituta. Savjetovanje je otvorio prof. 
em. D. Grdeni}, tada rektor Sveu~ili{ta u Za-
grebu, a u ime organizatora, DPG-a, govo-
rio je tada{nji predsjednik Dru{tva plasti~ara 
i gumaraca Z. Saka~. Dr. Z. Janovi} kao pred-
stavnik Saveza kemi~ara i tehnologa Hrvat-
ske govorio je o va`nosti sprege znanost 
– gospodarstvo.

Me|u brojnim predavanjima koja su odr`ali 
doma}i i strani predava~i u Sekciji, svakako 
treba istaknuti ono prof. Paula P. Floryja sa 
Svu~ili{ta Stanford, SAD, dobitnika Nobe-
love nagrade za kemiju. To je predavanje 
odr`ano u Pala~i JAZU 1. lipnja 1977. 

Vrhunac aktivnosti Sekcije bio je u sada ve} 
davnim osamdesetim i devedesetim godina-

ma pro{loga stolje}a. Zbog poznatih prilika 
u zemlji, smanjivanja proizvodnje polimera 
u zemlji te op}e situacije u svijetu, dolazi i 
do smanjenja aktivnosti.

No unato~ tomu, promjenama i smanjenju 
proizvodnje u OKI-ju, 30. obljetnica OKI-
ja i 20. obljetnica Znanstvenog vije}a 
obilje`ena je 1989. godine savjetovanjem 
pri Akademiji koje je organizirao i vodio 
S. Jurja{evi}, tada pomo}nik glavnog di-
rektora za proizvodnju i tehnolo{ki razvoj. 
Na savjetovanju su obra|ene sve teme: od 
sirovina za petrokemijsku industriju i visoko-
tona`ne plastike do prikaza o 30-godi{njem 
razvojnoistra`iva~kom radu u OKI-jevu insti-
tutu, novim procesima proizvodnje, kao i 
odrednicama ekonomike bazne industrije.

U organizaciji ZNV-a HAZU, pod pokro-
viteljstvom OKI-ja, tada Polimeri d.o.o., 
odr`an je 1999. pod vodstvom F. Ranogajca, 
pro~elnika Sekcije za petrokemiju, znanstve-

ni skup pod nazivom 40 godina proizvo-
dnje polietilena i polistirena u Hrvatskoj, 
na kojem je direktor tvrtke Polimeri d.o.o. 
Z. Belo{evi} govorio o povijesti i mogu}em 
daljnjem razvoju organsko-petrokemijske 
industrije u Hrvatskoj. To se ostvarilo 2004. 
privatizacijom DIOKI-ja, odnosno biv{eg 
OKI-ja i DINE na Krku, u Omi{lju.

U trenutku kada se obilje`ava 50. obljet-
nica rada Organsko kemijske industrije u 
Hrvatskoj, odnosno 40. obljetnica osnivanja 
Znanstvenog vije}a za naftu HAZU, ~lanovi 
Sekcije za petrokemiju su optimisti~ni jer 
se ostvaruje rekonstrukcija i izgradnja no-
vih postrojenja u Zagrebu i Omi{lju. Tako 
se o~ekuje da }e Znanstveno vije}e, kao i 
Sekcija za petrokemiju biti oja~ani novim 
stru~njacima koji }e biti u prilici raditi na 
ostvarenju zamisli zbog kojih je ovo visoko 
znanstveno i stru~no tijelo i osnovano.

Stanislav JURJA[EVI]

Tijekom godina djelovalo je u Dru{tvu za 
plastiku i gumu niz istaknutih znanstvenika 
i stru~njaka koji su svojim radom zadu`ili 
Dru{tvo. Jedan od poznatih znanstvenika je 
i dr. sc. Ivan [mit, znanstveni savjetnik In-
stituta Ru|er Bo{kovi}, koji je potkraj 2008. 
proslavio 60 godina `ivota.

Ro|en je 1948. u Starom Petrovom Polju, 
Orahovica. Godine 1967. zavr{ava Kemijsku 
tehni~ku {kolu u Osijeku i upisuje Tehnolo{ki 
fakultet Sveu~ili{ta u Zagrebu, gdje je obra-
nio diplomski rad Termi~ka analiza nekih 
kompleksnih niobato oksalata. Od 1971. 

radi kao asistent postdiplomant u Labora-
toriju za polimere Instituta Ru|er Bo{kovi} 
(IRB). Magistarski rad Strukturne promjene 
u cijepljenome kopolimeru polietilen-stiren 
obranio je na Sveu~ili{tu u Zagrebu 1974. 
i zatim je izabran u zvanje znanstvenog 
asistenta. Doktorsku disertaciju Strukturne 
promjene u sistemu polietilen-stiren obranio 
je 1979. na Prirodoslovno-matemati~kom 
fakultetu Sveu~ili{ta u Zagrebu pod men-
torskim vodstvom prof. dr. sc. Aleksandra 
Bezjaka. Nastavlja rad u istom laboratoriju i 
1979. izabran je u zvanje vi{ega znanstve-
nog asistenta, a 1991. postaje znanstveni 
suradnik u Laboratoriju za radijacijsku ke-
miju i dozimetriju. Godine 2003. postaje 
vi{i znanstveni suradnik, a 2005. izabran je 
u zvanje znanstvenog savjetnika. Vi{ekratno 
je bio voditelj Laboratorija za polimere.

I. [mit razvio je {iroku znanstvenu djelat-
nost u podru~ju istra`ivanja struktura, prije 
svega nadmolekulne strukture (morfologi-
je, fazne strukture i fazne transformacije) 
vi{efaznih i vi{ekomponentnih polimernih 
i kopolimernih sustava te srodnih niskomo-
lekulnih sustava. Ste~ena teorijska znanja i 
poznavanje metoda usmjereno je na neko-
liko istra`iva~kih podru~ja.

Na podru~ju polimera prou~avao je struk-
turu zra~enjem cijepljenih kopolimera, gdje 
se osobito isti~e razvoj op}e metode za fa-

znu analizu. Pozornost je posvetio i struk-
turiranju alterniraju}ih kopolimera, mole-
kulno tiskanim polimerima te polimernim 
mje{avinama. U prou~avanju mje{avina od 
PE-a, PP-a i PU-a originalan je njegov do-
prinos u istra`ivanju binarnih i ternarnih 
mje{avina, gdje je objasnio koji parametri 
odre|uju nadmolekulnu strukturu. Zatim 
je utvrdio empirijski kriterij – granicu na ko-
joj sferolitna morfologija prelazi u model 
ukri`enih snopova lamela te kako se na te-
melju strukturnih karakteristika obja{njavaju 
skokovite promjene mehani~kih svojstava. 
Prou~avao je i odnos struktura-svojstva po-
liuretanskih mje{avina te djelomi~no inter-
penetrirane mre`e funkcionaliziranih PU-a 
i poli(metil-metakrilata), i to posebice utje-
caj funkcionalizacije poliuretana na struk-
turiranje samih PU-a i njihovih mje{avina. 
Istra`ivao je i polimerne kompozite, ispi-
tivao je odnos struktura-svojstva radi po-
stizanja optimalnih uporabnih svojstava te 
me|udjelovanja u polimernim kompoziti-
ma, kao i probleme degradacije. 

Drugo podru~je istra`ivanja obuhva}a 
transformacije zeolitnih sustava (voditelj 
dr. sc. Boris Suboti}). Studij fazne analize 
omogu}io je definiranje kinetike i mehaniz-
ma kristalizacije i amorfizacije.

Tre}a skupina istra`ivanja obilje`ena je su-
radnjom s dr. sc. Nadom Filipovi}-Vinceko-

Dr. sc. Ivan [mit – 60. godi{njica
`ivota

Dr. sc. Ivan [MIT




